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 ی باسمه تعالـ  

 5الی1قواعد عربی سال اول دبیرستان درس

 

 ى درس اول :  یاد آور   

 

 و با اهميت است . به تفكيك انواعی باشد كه در نوع خود اساسـی مـی راهنمائـى دروس دوره ى اين درس شامل يادآور  

 قرار مي دهيم :ی كلمه )اسم ، فعل ، حرف( ، هر يك را مورد بررسـ

 

 اسم: (1  

 . است ىاز هر زمان و صيغه ا ىجان اطلاق شده و عار یاست كه بر موجودات جاندار و بـ ىكلمه ا  

 

 ال     الكتاب                                    

 تنوين     كتاب           اسم  ىعلامت ها  

 علي    تاب  كپذيرفتن نقش اضافه )مضاف واقع شدن(                                   

 

 ديگر ، يك اسمی شوند . به عبارتـی جمع نمـی يك از اين سه علامت ، با هم در اسمـ بايد توجه داشت كه :  هيچ  **  

 ، يا هم مضاف باشد و هم " ال " يا تنوين بگيرد . ال"" تواند هم تنوين داشته باشد و هم ی نمـ

 خود را دارد .خاص   یهای ( تقسيم بنداين نوع از كلمه )اسم     

 مثال                      تـلامـع                                                                

 مفرد                                                    كتاب ، محم د ، مدرسة                        

                  

 ن ِيـ  ن ِ ، كتا بَـاكتاب  ن ِ       ـي  ن ِ ، ا                                ی مثنـاز نظر تعداد         

 نَ ـينَ ، معـلـ مومعـلـ م ـنَ          ينَ ، و               سالم مذكر                                     

ما ت    سالم مؤنـث                  جمع                            ات                      معـلـ ـ

 كتاب          كتـب                                           مكس ـر                                    
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ـل ، ديك ، محم د             یحقيقـ                                      رَج 

 رمذك                        

 قلم ، دفتر ، باب               ىمجاز                                    

 از نظر جنس   

 فاطمة ، امرأة                          یحقيقـ                                        

 مـِـس طـرََة ، شجرة         ىمؤنث           مجاز                       

 ، زينب ، شمس أم           ىمعنو                                         

  ، حمزةی مصطفـ           یلفظـ                                        

   

 ه : توج     

مضاف واقع  كه اين كلماتی "ا و يـ" ، و جمع سالم مذكر "و و يـ" است، زيرا در صورتـی اصل علامت مثنـ .1      

 .  شودی حذف مـاز آخرآن ها « ن»گردند ،

 علي                كتابيَ  علي    ن ِـالمدرسة             معـلمو المدرسة         و       كتابَـي نَ مانند: معـلمو          

 : )مؤنث بودن( تأنيثی علامت ها .2     

 گرد( : فاطمة ، زكية ة )تاء                                                   

 اء)الف ممدوده( : زهراء ، حمراء                                                  

 ، دنيا ی )الف مقصوره( : كبری                                                   

 حيوان مذكر است .شامل غيرانسان و ی شامل انسان و حيوان مذكر، و مذكر مجازی مذكر حقيقـ .3     

شامل غيرانسان و حيوان ی شامل انسان و حيوان مؤنث)علامت تأنيث نيز دارد( ، و مؤنث مجازی مؤنث حقيقـ         

 .  )علامت تأنيث نيز دارد(است مؤنث 

 بريم . ی به مؤنث بودن آن مـی و مفهوم پـی علامت تأنيث ندارد . از معنـیمؤنث معنو         

 است با علامت تأنيث .ی ، مذكری ث لفظـمؤن         

 .  آيدی فعل ، ضمير ، صفت و .. به صورت مذكر مـی شود . يعنـی عمل مـ، مانند مذكری لفظـدر جمله با مؤنث . 4     

 است .ی مشخصـی زمان و صيغه هاى است كه داراى كلمه ا فـعـل : (2   

                        

 بر گذشته دلالت دارد .ی : ماضـ                            

 گر حال وآينده است . مضارع : بيان                           

 از نظر زمان   

 خواهيم .ی مـی را از كسـى امر : با آن انجام كار                            

 خواهيم .ی مـی را از كسـى اركندادن انجام اين فعل ، ى وسيله ه بی : نهـ                           



 3 

 

ها ی جمله بنددر اما.  شودی هم به آن اضافه مـی نهـی گاهـ كه داردامرو مضارع ، ی ماضـ، سه زمان دراصل فعل    

 ، ی نقلـ یجمله ماضـازيابند . ی مـى مفهوم جديد گيرند وی مـقراری كنارافعال ديگرآيد كه اين افعال دری پيش مـی زمانـ

مفهوم .. زيرا تنها در بعيد وی معادل ماضـمانند :  گيرد .ی ها عنوان "معا دل" تعلـق مـ و ... كه به اينى مرار، است بعيد

 تغيير كند .ی كه زمان فعلش در زبان عربـ چنين است ، نه اينی فارسـى و ترجمه 

 ذهَبَ : رفته است مثال : قد                                      یقد + فعل ماضـ:  ینقلـی اضـم  

 مثال : كانَ قد ذهَبَ ) يا ( كانَ ذهَبَ  :  رفته بود                          ی + ) قد ( + فعل ماضـ: كان  بعيدی ماضـ  

 رفتی مثال : كان يذهب : مـ                           : كان + فعل مضارع ى استمراری ماضـ  

   

 قرار گيرد .ی تواند بين كان و فعل اصلـی . فاعل مـ2         بيايد . ی كان ، فعل ماضـى تواند بجای . البته مـ1     

 

  :  (1)  هتوج     

با صيغه  مخاطب دارد .ى صيغه 6غائب ، مخاطب و متكلمند ،غيرازامركه فقط ى صيغه 11ى ها دارا تمام اين زمان    

ى صيغه  8. به اين درسال دوم به آن خواهيم پرداخت رسانيم ورا بى كنيم كه تأ كيدی عمل مـى ديگرديگرامر، طورى ها

طالب اينكه دانش آموز در فهم مى به اشتباه )يا شايد برای شود . البته بعضـی گفته مـم امره لاباقيمانده ، مضارع مجزوم ب

 گويند . ی غائب مـدچار مشكل نشود ( به آن امر

 

 :(2)ه توج     

 و كسره مختص اسم است .  فتحه ، ضمهی حركت هاالف (   

 است . ل مضارع فتحه ، ضمه و ساكن مخصوص فعی حركت ها         

 جزم مخصوص فعل است .جَر  مخصوص اسم و حالت حالت ب (   
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 : دهيمی مختلف نشان مـى ها در زمان را  از صرف فعلى جا نمونه ا در اين  

 ینهـ امر مضارع یماضـ 

 مفرد مذكر غائب

 للغائب ( )
 -------- ذهَـب  يَـ ذهَـبَ 

 يذَهَـب   لا

 )آن يك مردنبايدبرود(

 مذكر غائب ىمثنا

 ) للغائبـَيـ نِ (
 -------- نِ ذهـباـيَ  ذهَـبا

 يذَهَـبا لا

 )آن دو مردنبايدبروند(

 جمع مذكر غائب

 ) للغائبـيـنَ (
 -------- نَ ذهـبـوـيَ  هَـب واذَ 

 يذَهَـبوا لا

 روند()آن مردان نبايدب

 مفرد مؤنث غائب

 ) للغائبة (
 -------- ذهـب  ـتَ  هَـبَـت  ذَ 

 تذهَـب   لا

 )آن يك زن نبايدبرود(

 مؤنث غائب ىمثنا

 ) للغائبـَتـَيـ نِ (
 -------- نِ ذهـباـتَ  ذهَـبَـتا

 تذهَـبا لا

 )آن دوزن نبايد بروند(

 جمع مؤنث غائب

 ) للغائبات (
 -------- ذهـب ـنَ ـيَ  هَـبـ نَ ذَ 

 يذَهَـب ـنَ لا 

 )آن زنان نبايد بروند(

 مفرد مذكر مخاطب

 ) للمخاطب (
 ذ هَـب  اِ ذهـب  ـتَ  ذهَـبـ تَ 

 تذهَـب   لا

 ) تو يك مرد نرو(

 مذكر مخاطبى مثنا

 ) للمخاطبـَيـ نِ (
 ذهَـبااِ نِ ذهـباـتَ  ذهَـبـ تما

 تذهَـبا لا

 ) شما دو مرد نرويد(

 جمع مذكر مخاطب

 ) للمخاطبـيـنَ(
 ذهَـبوااِ نَ ذهـبـوـتَ  ـبـ تمذهَ 

 تذهَـبوا لا

 ) شما مردان نرويد(

 مفرد مؤنث مخاطب

 ) للمخاطبة (
 ذهَـبياِ نَ ذهـبيـتَ  ذهَـبـ تِ 

 تذهَـبي لا

 )تو يك زن نرو(

 مؤنث مخاطب ىمثنا

 ) للمخاطبَـتـَيـ نِ (
 ذهَـبااِ نِ ذهـباـتَ  ذهَـبـ تما

 تذهَـبا لا

 ) شما دو زن نرويد(

 ث مخاطبجمع مؤن

 ) للمخاطبات (
 ذهَـب نَ اِ ذهَـب ـنَ ـتَ  ذهَـبـ تـ ن  

 تذهَـب ـنَ  لا

 ) شما زنان نرويد(

 متكلم وحده

 ) للمتكلم وحده (
 -------- ذهَـب  أ ذهَـبـ ت  

 أذهَـب   لا

 ) من نبايد بروم(

 ع الغيرمتكلم مَ 

 ع الغير () للمتكلم مَ 
 -------- ذ هـب  ـنَ ذهَـبـ نا

 نـذَهَـب   لا

 ) ما نبايد برويم(
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 حرف :. 3  

 مانند :  في ،يابد . ی ندارد و با كلمه يا كلمات قبل و بعد از خود ، مفهوم مـی خاصـى معنای است كه به تنهايـى كلمه ا  

 ، ال و .....ی نفـى ، مِـن ، مای ، عَـلـی إلـ

 عامـل                                    

 .شوند ی تقسيم مـ                        حروف به دو قسمت    

 غير عامل                                    

 

 

بعد از خود ی حركت كلمه ی )يعنـ گذارندی بعد از خود تأثير مـى هستند كه بر اعراب كلمه ی حروفـ حروف عامل :   

 عبارتند از :و دهند(ی را تغيير مـ

 كنند .ی آيند و آن را مجرور مـی مـالف( حروف جر كه قبل از اسم    

 ( ، بـِ ، لـِ ، كـَ و ...يايداسم ب)اگرقبل ازی ، مِـن ، عَن ، حتـی ، علـی مانند : في ، إلـ         

 كنند .ی آيند و آن را منصوب مـی كه قبل از فعل مضارع مـب( حروف ناصبه     

  )قبل ازفعل مضارع( ، لِـ )قبل ازفعل مضارع( ی ، حتـ و عبارتند از : أن  ، لـنَ  ، كَـي  ، إذنَ           

 كنند .ی آن را مجزوم مـآيند وی كه قبل از فعل مضارع مـج( حروف جازمه     

ـا ، لـِ )لام امرعباو         ، ما كنند .ی كه اين حروف ، يك فعل را مجزوم مـی ] نهـى ( ، لارتند از : لـمَ  ، لم  [ و إن  ، مَـن 

 [ كنند .ی فعل را مجزوم مـكه دو ] 

 إن شاء الله . هيم پرداخت ،آينده به آن خواى نيز داريم كه در سال هاى حروف عامل ديگر   

 

بعد از خود را تغيير ی وحركت كلمه بعد از خود ندارند ى بر كلمه ى هستند كه هيچ تأثيری حروفـ حروف غیر عامل :   

 مانند : .دهندی نمـ

نه اين ی جمله ها به معنـی بلكه ( ، أو  ، لا ) در بعضـی ، مانند : وَ ، فَـ ، ثـ م  ، لكن  ، بَل  ) به معنـالف( حروف عطف     

 و نه آن ( و ...

 نيست(ی ، إن  )به معنـ ی(فعل ماضـيه ، مانند : لا )معمولاً قبل ازفعل مضارع( ، ما )معمولاً قبل ازب( حروف ناف   

   بارتند از : أ ، هل ع ج( حروف استفهام ، كه   

 ستثناء ، كه عبارت است از : إلا د( حروف ا    

 گنجد .   ی كه در بحث ما نمـ یروف ديگرحو    
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 مجرد و مزید ( ی ) و رباعـی ثلاثـ  درس دوم و سوم :   

  

  آن است .ی حروف اصلـبر اساس ، فعل ى  هاى ديگر از تقسيم بندی يكـ   

 مجرد                                                                                                      

 یثلاثـ                                           

 مزيد                                                              

 یفعل طبق حروف اصلـ   

 مجرد                                                               

 یرباعـ                                           

 مزيد                                                              

 ی :ثلاثـ  

 داشته باشد .ی است كه سه حرف اصلـی فعلـ         

 ی : رباعـ  

   داشته باشد .ی هار حرف اصلـاست كه چی فعلـ        

اضافه  فعل یماضـى اولين صيغه به ی آن است كه حرف يا حروفـمجرد شوند . ی هر كدام به مجرد و مزيد تقسيم مـ   

 است ؛ اما مزيدعكس آن است .ی با ريشه مساوی ماضـی مجرد ، اولين صيغه ی در ثلاثـی به عبارتـ . نشده باشد

 مجرد :ی ثلاثـ  

ما  حد  كند . )توضيح آن دری نمـى پيروی خاصـى قاعده ، مضارع  و مصدرآن ازی وزن ماضـی يعنـ است .ی ـسماع   

 بسيار و يا مراجعه به كتب لغت فهميد .  یرين هاتوان با تمی ها را مـ نيست .( اوزان آن

 ل  عَـيَـفـ                                                    

 ل  ـعِ مضارع             يَـفـ                  لَ  عَـفـَ     

 ل  ــع  ـ  فـيَ                                                  

    

 ل  عَــ  فـَـي                                                

 ل  عِـيـَـفـ            مضارع     ـلَ              عـِ فـَ     

                                                ------ 

                                                ------ 

 ------ـلَ                مضارع             عـ  فـَ     

 ل  ع ـيَـفـ                                                  
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 د .نكنی مـى د و از قانون مخصوص خود پيرونداری وزن خاصـی ـيعن.  موارد قياسيندى مجرد ، بقيه ی غيرازثلاثـ 

 مزید :ی ثلاثـ   

 آن اضافه شده باشد . یماضـى اولين صيغه به ی آن سه تا بوده و حرف يا حروفـی آن است كه حروف اصلـ   

را ی ها هم منظور خاصـ هر كدام از اين باب . استباب آن اشاره شده  8به ی باب دارد كه در كتب دبيرستانـ 12كلاً   

  رسانند .ی مـ

 

 منظوراز باب حروف زائد مصدر امر مضارع یماضـ باب

فـ عِـل   ف ـعَـلَ أ إفعا ل  ـ  همزه إفعا ل فـ عـِـل  أ ي
ساختن  ىمتعد

 فعل

سَنَ أ  سِن   ح  ـسـِـن  أ ي ح     إحسان ح 

ـل   ـلَ ع  فـَ  تفعيل فعَ ِ  ـ  تفعيل )تـفَ عِـلة ( فـعَـ ِـل   ي
عين تكرار

 الفعل

ساختن  ىمتعد

 فعل

قَـد ِ م   مَ  د  قـَ    ـ    تقديم قـدَ ِ م   ي

فاعـِل   عَـلَ اف فاعَـلةم   فاعَلة )فعِال( فاعـِـل   ي ـ  الف م 
 مشاركت

 

   م دافعَة)دفاع( دافِع   ي دافِع   فَعَ اد 

 الف  -ت  تـفَاع ل تـفَاعَل   يَـتـفَاعَل   عَلَ افتـَ  تـفَاع ل
 مشاركت

 

   تـكَاتـ ب تـكَاتـَب   يَـتـكَاتـَب   ـَبَ تاكتـَ  

 ت –همزه  افِـ تعِال افِـ تـعَِـل   يفَـ تـعَِـل   عَـلَ تـَ فـ  اِ افتـعِال
 ىاثر پذير

 

   افتتاح افِ ـتـَتِـح   يفَـ تـَتـحِ   تـحََ تـَ فـ  اِ 

 ن –همزه  اِنـ فِـعال اِنـ فَـعِـل   يَـنـ فَـعِـل   فـعََـلَ اِنـ   انفـعِال
 ىپذيراثر 

 

   انقلاب اِنـ قـَلـِب   يَـنـ قـَلـِب   قـَلـَبَ اِنـ   

ل  ـ  ـ ل   يَـتـفَعَ ل   ـلَ ع  فَـتـَ  تـفَـعَ ل تـفَـعَ ـ  ـ  ـ  تـفَعَ
تكرار  –ت 

 عين الفعل
 ىاثر پذير

   تـقَـدَ   م تـقَـدَ  َ م   يَـتـقََـد  م   مَ د  قَـتـَ  

تـَ  استـفِـ عال تـفَـ عِ  فـ عَـلَ اسِ  تـفَـ عِـل   ـل  يسَ   اسِتفعال اسِ 
-س  –همزه 

 ت

طلب و 

 درخواست

تـَ   تـغَـ فـرِ   غـ فَـرَ اسِ  تـغَـ فِـر   يَـس     اسِتغِفار اسِ 
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 توجه :

 است . مانند : تبصرة«  تَـفـ عِـلة » وزن دوم مصدر باب تفعيل ،  .1

 است . مانند : قِـتال« فِـعال » وزن دوم مصدر باب مفاعلة ،  .2

ـرِم  ) گرامـأمانند : است .  مفتوح هميشه هميشه ، هميشه امر باب إفعال ىمزه ه .3 : مهم   (بداری ك 

گردند . راه ی وزن مشترك مـى ها و صيغه ها دارا از زمانی آيد كه بعضـی در صرف افعال مزيد ، گاه پيش مـ .4     

 ها از اين قرارند :  ها جمله است . اين وزن تشخيص آن

   

 

                                              مذكر غائبی ، مثنـی ماضـ                                                      

 تـفَاعَـلا                 .1

 مذكر و مؤنث مخاطبی امر ، مثنـ                                                      

                                                      

 ، جمع مذكر غائبی ماضـ                                                      

 . تـفَاعَـلوا                                                            2از باب تفاعـ ل        

 ، جمع مذكر مخاطب    امر                                                      

                                                      

     ، جمع مؤنث غائبی ماضـ                                                    

 . تـفَاعَـلـ نَ 3                        

 ع مؤنث مخاطبامر ، جم                                                   

 

 مذكر غائب  ی ، مثنـی ماضـ                                                       

لا              1                             . تـفَـعَ ـ

 مذكر و مؤنث مخاطبی امر ، مثنـ                                                      

 

 ، جمع مذكر غائبی ماضـ                                                      

ل            ـ  ـ لوا  2از باب تـفَـعَ  ـ  . تـفَـعَ

 مخاطبامر ، جمع مذكر                                                       

                                                  

 نث غائب، جمع مؤی ماضـ                                                      

لـ نَ 3                            ـ  . تـفَـعَ

 امر ، جمع مؤنث مخاطب                                                      
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 چنين در باب افعلال كه از بحث ما خارج است . هم 

 مجرد :ی رباعـ    

 است .ی وارد ، قياسـدر تمام م  

 مجرد :ی رباعـى ها معروف ترين وزن  

 

 یحروف اصلـ مصدر امر مضارع یماضـ

فعَ ـلِـل   فـعَ ـلـَـلَ   ـ  فعَ ـلـَلـةَ )فِـع لال( فـعَ ـلِـل   ي
 ل -ل -ع -ف

 

زَلـ زِل   زَلـ زَلَ   زَلـ زَلـةَ ) زِلــ زال( زَلـ زِل   ي ـ
 ل -ز -ل  -ز

 

جَمَ  جِ  تـرَ  تـرَ  جِـ م  ي ـ جَمَة )  م   تـرَ   ( -----تـرَ 
 م –ج  -ر -ت

 

   

 

 مزید :ی رباعـ   

 كنيم .ی باب آن اشاره مـ 2جا به  ما در اينهستند . ی باب دارد كه همه قياسـ 3كلاً   

 

 حروف زائد مصدر امر مضارع یماضـ باب
حروف 

 یاصلـ

منظور از 

 باب

ل ل تـفَعَ لـَــل   ـَل  يَـتـفَعَ ـل لَ فـعَ لـَـتـَ  تـفَـعَ لـ ـ  تـفَعَ ـلـ ـ
 -ت 

 لام الفعل دوم
 ىاثر پذير ل-ل -ع-ف 

ل تـزََلـ زَل   يَـتـزََلـ زَل   لَ زَلـ زَ تـَ    ل -ز -ل -ز  تـزََلـ ز 
 

 

ا ل افِـ عَـلـِـل   يَـفـ عَـلـِـل    ل  فـ عَـلـَـاِ افِـ عِـلـ ا ل  ـ  افِـ عِـلـ
 –همزه 

 لام الفعل دوم
 بالغهم ل-ل -ع -ف

 ن -أ -م –ط   اطِـ مِـئــ نان اطِـ مَـئِـن   يطَـ مَـئِـن    ن  طـ مَأاِ 
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 معانی باب ها:  

 معمولاً برای متعدی کردن فعلهای لازم به کار می رود.)للتعدية:برای متعدی کردن( الف(افعال وتفغیل:

 

 اَنزَلَ = نازل کرد )متعدی(افعال                                                  

لَ = نازل کرد )متعدی(                نزلَ= نازل شد)لازم(  تفغيل         نزَ 

 

                                        

 )متعدی( ظاهر کردظهرَ  = اَ          افعالظهر= ظاهر شد)لازم(     

    

 )باز گرداند( = ارَجعَ       افعال                   )بازگشت( = رجعَ  
 
 د بيانگر يک عمل ی که به يکی از اين دو باب می رومعمولاً معنی مشارکت را می دهند.يعنی فعل مفاعلة وتفاعل: ب(
 

  ويا << با >>ازکلمه است ودو يا چند نفر در انجام آن باهم مشارکت می کنند وگاهی می توان در ترجمه آن دو طرفه
     
 استفاده کرد. مانند: <<همدیگر >>
 

 .بَ الطفل صديقة.کودک با دوستش زدوخورد کردضارَ       با...زد وخوردکرد    ضرب= زد     ضاربَ=
 

کاتبة= برای هم نامه نوشتن       تصَاد ف= باهم برخورد کردن  م 
 

 معمولاً برای بيان مفهوم پذيری )م طاوعه( بکار می رود. ج(تفعُّل؛ افتعال؛ انفعال:
 
 ظور از اثر پذيری اين است که فاعل اثر فعل را به خود بگيرد ودر فارسی معمولاً به صورت )شدن( ترجمه ميشود.من
 

 جمعَ المعلم  التلاميذ .  معلم دانش آموزان راجمع کرد.
 

 اجتمعَ التلاميذ . دانش آموزان جمع شدند.  )يعنی اثر جمع شدن را به خود گرفتند.(
 

 دشمن شهر را ويران کرد.هدمَ العدو المدينة. 
 

. خانه ويران شد. )يعنی اثرويرانی را  به خود پذيرفت( انهدمَ باب انفعال انهدمَ البيت 
 

 معمولاَ معنی طلب و درخواست می دهد.ج( استفعال:
 غفرَ=آمرزيد           استغفرَ=طلب آمرزش کرد)آمرزش خواست(

 اذن= اجازه داد         استاذن= اجازه خواست
 = خدمت کرد  اسِتخدمَ= درخواست خدمت کردخدمَ 
 

هر فعلی به این باب ها برود حتماَ این معانی را تذکر:معانی باب ها همیشگی ودائمی نیست یعنی این طور نیست که 
 داشته باشد بلکه گاهی به این معانی است که گفته می شود.
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 درس چهارم و پنجم :  جامد و مشتق

 است .  "گرفته شده و اشتقاق يافته"ى به معنا در لغت : مشتق:  تعریف  

 . اندی وصفـى معناى غالباً داراكلمات ديگرگرفته شده وهستند كه ازی هايـ در اصطلاح مشتقات ، اسم         

 نوعند :  8مشتقات            

 اسم فاعل .1

 اسم مفعول .2

 اسم مكان .3

 اسم زمان .1

  صفت مشبهه .5

 اسم مبالغه .6

 اسم تفضيل .7

 اسم آلت .8

          

 قرار نگيرند ، جامدند . ى كه در اين تقسيم بندی هايـ اسم  : جامد              

 نوعند : 2جامد ها              

 ىمصدر .1

 ىغير مصدر .2

 

 ه :توج    

ى كه كلمه ی زيرا مشخص ترند . در صورتـ ،جامد ، مشتقات هستند  وتشخيص مشتق ى راه تشخيص : ملاك برا .1  

 . تقات نبود ، جامد استشما جزء ممورد نظر

مانند  ى . مثلاً كلمه ا ها دارد نآبه مفرد  یـر بستگمكس  ى ها مؤنث بودن جمعچنين مذكرو جامد و مشتق بودن ، هم .2  

 است . « وَلـي  » زيرا مفرد آن  است،( همشبه تأولياء در تجزيه ، مذكر و مشتق )صف
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 مجرد :       بر وزن      فاعـِـل   ) كاتب (                                                    

 اسم فاعل  .1                    

 :  از مضارع فعل             مجرد (ی مزيد ) غير ثلاثـ                           

 : حذف حرف مضارع 1                                                                                   

 مـ  ی : جايگزينـ2                                                                                   

 : كسره دادن به عين الفعل3                                                                                  

ـ )                                                                                    كننده (ی ن ( ) نيكـسِـحـم 

                                                                                                               

 بر وزن       مَـفعول   ) مكتوب (   مجرد :                                                    

 . اسم مفعول2                    

                         مجرد ( :  از مضارع فعل ی مزيد ) غير ثلاثـ                                                  

 : حذف حرف مضارع 1                                                                                                           

 مـ  ی : جايگزينـ 2                                                                                                           

 : فتحه دادن به عين الفعل 3                                                                                                          

ـ )                                                                          مـشـتـقـات    شده (ی كه به او نيكـی ن ( ) كســسَـحم 

ـتَــَب ، مَطـلـَع (                                                                                        مَـفـ عَـل ) مَـك 

 مجرد : بر وزن                                                                   

 ـر ِب (. اسم مكان و زمان                                               مَـفـ عـِـل ) مَـجلـِـس ، مَـغ 1و  3                   

 مجرد ( : ی مزيد ) غير ثلاثـ                                                                

 .شود ی مانند اسم مفعول مزيد ساخته مـ                                                                                             

ـ )                                                                                                           ف ( ـرَ نـ حـَ م 

 .  فـعَـيل  ) شريف = با شرف ( 1                                               

 ( .  فـعَـِـل  ) كـسَـِـل = تنبل2                                               

 . فـعَ ـل   ) صَـع ـب = سخت (3                                               

 . فـعَ لان  ) عَـطـ ـشان = تشنه (1        . صفت مشبهه 5                    

                                                ..   .. 

                                                 ..   .. 
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                                               ..    .. 

                                               

                   

                        

ا ر= بسيار زور. فَ 1                                           ا ل  ) جَب ـ  كننده (   گو يا بسيار جبرانـع ـ

ا لة ) عَـلـ ا مة = بسيار دانا (2         . اسم مبالغه 6                   . فَــع ـ

 . فـعَول  ) صَـبور = بسيار صبر كننده (3                                          

 

 

 بزرگ تر ( مذكر :  أ فـ عَـل  ) أكـبَـر = ىبرا                                          

 . اسم تفضيل   7                

ع ـلـ ىبرا                                            ـ  (= بزرگ تر  ى ) ك ـبر ی مؤنث :  فـ

  

 

 

 . مِـفـ عا ل ) مـِـصباح = چراغ ( 1                                        

 فـ عَـل  ) مـِـقـ ـبَـض = دستگيره (. مـِـ2. اسم آلت          8                 

ـطـرَة = خط كش (  3                                          . مـِـفـ عَـلـةَ ) مـِـس 

 

 

  

 ه :توج     

 

    : بسیار مهمى چند نكته    

  به جمله دارد .ی ها بستگـ كه مشتقات ، اسم هستند ، حركت حرف آخر آن دليل اينه ب . 1   

بايد توجه داشت كه اسم فاعل با فاعل و اسم مفعول با مفعول متفاوت است . اسم فاعل آن است كه خودش ساخت  . 2   

 در جمله فاعل بود ، نه اين است كه ى كه در جمله فاعل باشد . مخالف آن : اگر كلمه ا ل را داشته باشد ، نه ايناسم فاع

 است در مورد اسم مفعول و مفعول . طور حتماً ساخت اسم فاعل را داشته باشد . همين

 زيرا ساخت اسم فاعل را ندارد .                                                                               جا فاعل است ، اما اسم فاعل نيست .  در اينی مثال : جاء علي  . علـ  

ـسـِـنَ .     كه ساخت اسم فاعل را دارد . ی ، درحالـ محسن در اين جا مفعول استرأيت  الم ح 
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 شود . ی دارند كه مربوط به بحث ما نمـى اوزان بسيار اسم مبالغهصفت مشبهه و . 3  

استبين اسم فاعل و صفت مشبهه مشترك « فاعـِـل » وزن  .4  
1
ی مورد نظر دربردارنده ی كه كلمه ی در صورتـ.  

ی را مـی كه چون صفتـ" عاقل" و "صابركار باشد ، اسم فاعل . مانند"ی  باشد ، صفت مشبهه است و اگر كنندهی صفتـ

 . كارند ، پس اسم فاعلندی رسانند ، صفت مشبهه اند ، اما "كاتب" و "ناصر" كننده 

گوييم : ی مـی بيشتر است . مثلاً وقتـى مبالغه ى در وزن فـعَ الة ، علامت تأنيث نيست ، بلكه نشانه « ة » حرف  .5 

 در واقع دو وزن فـعَ ال و فـعَ الة در مذكر و مؤنث ، يكسان است .  بسيار بسيار دانا .ی ا مَة ، يعنـعَلـ  

ال » وزن  . 6    ىگونه كلمات ، از كلمه اينى شود كه در اين صورت در ترجمه ی بر شغل نيز اطلاق مـی گاهـ« فـعَ ـ

همين است كه صاحبانش  محسوب كرده اند ،لمات را اسم مبالغه كه اين ك كنيم . البته اصل اينی استفاده نمـ« بسيار»  

اح  و ...  دارند .روكارها س زياد با آن اط ) آرايش گر ( ، فـَـلـ ـ  مانند : جَلــ ا د ، مَـشـ ـ

 كه بر وزن فـعَيل« طريق » مثل كلمات ، وزن مشتق را داشته باشند اما در واقع جامد باشند . ی ممكن است بعضـ .7  

، جامد است . پس « طريق » به حساب آورد .  همشبه تتوان آن را صفی رساند ، نمـی را نمـ یست اما چون صفتـا

 بايد به مفهوم كلمات نيز دقت كنيم .

اسم تفضيل)افَعل(رابافعل ماضی ثلاثی مزيدباب افِعال که بروزن افَعَلَ می آيد اشتباه نگيريدباتوجه به معنای جمله می  -8

 دورا ازهم تشخيص داد.توان آن 

كنيم ی مـ آن نگاه مفردجمع مكسر است، به  كهی ( اسمـچنين مذكريا مؤنث بودن هممشتق بودن ) يا تعيين جامدى راب .9 

ـار، كه چون مفرد آن تاجرمانند :  . ج       أولياء ) مفرد آن ولي  ( كه صفت ى باشد و مانند كلمه ی است ، اسم فاعل مـتـ ـ

 ت .اس  مشبهه   

 .  باشدی مـ« فـعَ لاء » و مؤنث آن بر وزن « أفـ عَـل » رنگ دارد كه مذكر آن بر وزن ى برای وزنـ صفت مشبهه . 11 

 مانند :        

 

 مؤنث            مذكر

 ضاءي  بَ  ضيَ ـأب  

 داءو  سَ  دوَ أس  

 راءـ  فصَ  رـَ فأص  

 راءم  حَ  رمَ أح  

 راءض  ـَ خ رضَ ـ  أخ

 قاءر  زَ  قرَ أز  

 

 

 

                                                 
 البته چه مجرد باشد و چه مزيد ، اين حالت را دارد . اما از بحث كتاب خارج است . - 1
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 كردن ،ی = فروتنـ عـواض  ـَ كردن ، تَ ی ) ذَها ب = رَفتن ، كـِـتابة = نوشتن ، إحسان = نيكـ ى. مصدر 1              

 استرحام = طلب رحمت كردن و ... (                    

                                جامد

 .. () قلم ، دفتر ، جـِـدار  و . ى. غير مصدر 2             

 

  

 

 ه : توج     

   

از بين جامدها اگر مصدر باشد ) چه مجرد و چه غير مجرد ( ، جامد د ، مسلماً جامد است . باشمشتق نى اگر كلمه ا     

 شود . ی محسوب مـى كه مصدر هم نباشد ، جامد غير مصدری و در صورتـى  مصدر

 

 

 
 )بیت اللهی(دبیرستان  هوشمند دکتر مصاحب                       

 

    

 

 

 

 

 

 

 

 


